
جوانان محله بهشتی از دلیل فعالیت شان در حوزه فیلم سازی می گویند

مدير محله خود باشيد

جلسه شوراى اجتماعی محله امام رضا(ع) در مسجد برگزار شد

جلسه نیازسنجی محله امام رضا)ع( با حضور اعضای شورای اجتماعی این محله در 
مسجد حضرت ابوالفضل عباس)ع( برگزار شد. در ابتدای جلسه احسان کفشکنان، 

رئیس شورای اجتماعی محله امام رضا)ع(، درباره فعالیت های انجام شده ...
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ما می توانیم

پيگيرى مشكل كم بودن فشار آب ساكنان محله هويزه

در هفته های اخیر چند نفر از ســاکنان محله هویزه از کم بودن فشار آب و همچنین 
گل آلود بودن این آب گلایه داشــتند و طی تماس هایی که با روزنامه شهرآرا داشتند 

خواستار پیگیری این موضوع شدند...

استفاده از پمپ غير مجاز در هتل ها تخلف است

پاسخ گويی شهردار منطقه8 از واحد ارتباطات مردمی137 تا بازديد ميدانی

مشكلاتی كه بايد برطرف شوند

مهندس شیرازی، شهردار منطقه8، پس از حضور در مرکز ارتباطی137 و شنیدن 
مشکلات ساکنان منطقه برای بررسی و پیگیری برخی مشکلات در محلات یادشده 

حضور یافت و طی بازدیدهای میدانی به صحبت شهروندان گوش داد...
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محــلات منطقــه مــا :   ســراب،جنت،ده دى
آيــت ا... خامنه اى،دانــش، ســلام، امام رضــا(ع)
امام خمينى(ره)،خرمشهر، بهشتى، كوهسنگى  و آبادگران

  8 صفحه
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محــلات منطقــه مــا :  ســراب،جنت،ده دى
آيــت ا... خامنه اى،دانــش، ســلام، امام رضــا(ع)
امام خمينى(ره)،خرمشهر، بهشتى، كوهسنگى  و آبادگران

دریافتی

برگزارى جشنواره تفريحى ورزشى و بازى هاى بومى محلى معلولان
و  یحی ورزشی  تفر جشنواره 
معلولان  بومی محلی  بازی های 
همت  به  ۱۴سال  بالای  پسر 
معاونـت  و  منطقه۸  شهرداری 
مشارکـت های  و  اجـتـمـاعــی 
سـازمان اجتماعی و فرهنگی در 

برگزار شد.  مغنیه  مجموعه ورزشی جهاد 
توانمندسازی  گفت:  خبر  این  اعلام  با  منطقه  شهردار 
گـاهی،  خـودآ مـشارکت،  افـزایش  برگیرنـده  در  معلولان 
توسط  معلولان  ینی  کارآفر گسترش  و  اعتماد  قابلیت 

اسـت.  خودشان 
آسیب هایی  معرض  در  اغلـب  که  هستند  گروهی  معلولان 
چون ضعف دسترسی به فرصت های شـغلی، بـی سـوادی 
مشکلات  دیگر  و  درآمد  نداشتن  کـم سوادی،  یـا 
آن ها،  تشدید  صـورت  در  که  دارند  قرار  روانی  و  روحی 
شد.  خواهد  وارد  اجتماع  پیکره  بر  بسیاری  خسارت های 
و  نشاط  نفس،  به  اعتماد  افزایش  هدف  با  جشنواره  این 

برگزار شده است.  روابط اجتماعی معلولان 
این  برای  خوش  ساعاتی  آن  برگزاری  با  تا  داشتیم  تلاش 

کنیم. فراهم  گروه 

جلســه نیازسنجی 
محله امام رضا)ع( 
با حضــور اعضای 
شــورای اجتماعی 
این محله در مسجد 
بوالفضل  حضرت ا

عباس)ع( برگزار شد.
در ابتدای جلسه احسان کفشکنان، رئیس شورای 
اجتماعی محله امام رضا)ع(، درباره فعالیت های 
انجام شده در این محله گفت: شورای اجتماعی 
محلات با هدف رفع مشــکلات مردمی تشکیل 
شده است اما اغلب نشسته ایم تا دیگران مشکلات 
ما را حل کنند، بــه طور مثال اگــر از خیابانی رد 
می شــویم که چاله ای در آن وجود دارد کم کم به 
آن عادت می کنیم یــا از روی چاله یا از کنارش رد 

می شویم.
وی افزود: حس مطالبه گــری از بین رفته و عادت 

کرده ایم با مشکلات زندگی کنیم. 
برای حل مشکلات محله طرح »مدیر محله خود 
باشــیم« برای اولین بار در محله امــام رضا کلید 
خورده و از ســاکنان محله درخواســت می کنیم 
خودشــان پای کار بیایند و برای رفع مسائل محله 

تلاش کنند.
کفشکنان با اشاره به این موضوع که اعضای شورای 
اجتماعی محلات بازوی اجرایــی اهالی محله 
هســتند، بیان کرد: تا زمانی کــه پویایی در محله 
نباشد به نتیجه مطلوب نمی رسیم و برای رسیدن 
به این پویایی ساکنان محله باید خودشان به فکر 
محله شان باشند. باید مشــکلاتمان را خودمان 
بررســی کنیم و متناســب با آن از ســازمان های 

مربوطه پیگیر باشیم.

   سهم فعالیت های فرهنگی چقدر است
حجت الاســلام حســن زاده، امــام جماعت 
مســجد حضرت ابوالفضل عبــاس)ع(، هم 
گفت: مســاجد محور فعالیت هــای فرهنگی، 
اجتماعی و آموزشــی هســتند. دســتگاه های 
فرهنگی تبلیغــی و نهادهایــی کــه می تواننــد 
در مســائل اجتماعــی فعالیت کننــد، نباید از 

اثرگذاری مساجد غافل شوند.
 وی ادامه داد: ما از شــورای اجتماعی محلات 
توقع داریم ببینند ســهم فعالیت های فرهنگی و 
اجتماعی از بودجه شهر چقدر است و براساس 
آن برای مردم و با مشــورت مــردم برنامه ریزی 
کنید. در واقع مطالبه گر تقاضاهای مردم باشید.
حجت الاسلام حسن زاده یادآور شد: فراموش 
نکنیــم عزت و شــرف ما در گرو شهداســت. 
شورای اجتماعی محلات باید به موضوع شهدا 
هم بپردازد. نســل ســوم و چهارمی که شهدا را 

ندیده اند، با قصه شهدا آشنا شوند.
وی افزود: از مشکلات محله می توان به کمبود 
فضای سبز و امکانات ورزشــی اشاره کرد. ما 
باید فضای ورزشــی را برای کودکان، نوجوانان 

و جوانان فراهم کنیم. 
در گذشــته در اداره مخابــرات فضایــی برای 
بازی کودکان بود که ســاکنان هم از آن استفاده 
می کردند، اما مدتی اســت که اجازه نمی دهند 
مــردم محلــه از امکاناتشــان اســتفاده کنند. 
کتابخانه هــم دیگر نیاز مردم محله اســت که 
مساجد در حد بضاعتشان آن را برپا می کنند، اما 
نیاز داریم با حمایت مســئولان این کتابخانه ها 
پربارتر شــود تا جوانان بتوانند از آن اســتفاده 

کنند.

  کارهایتان را اطلاع رسانی کنید
احمدیان از یکی از نمازگزاران این مســجد که 
مهمان شــورا بود نیز گفت: بیشتر ساکنان محل 
با شــورای اجتماعی محلات آشــنایی ندارند. 
ای کاش برنامه هــا و فراخوانی درباره شــورای 
اجتماعی محلات داشــته باشــید و با ارســال 
پیامک فعالیت های شورای اجتماعی محلات 

را به ساکنان اطلاع رسانی کنید.
وی با اشاره به مشکلات محله توضیح داد: پارک 
خودرو در پیاده رو خیابان های خرمشهر و بهار 
از مشکلات ساکنان است، اما برخوردی با آن 
ید  نمی شــود. اداره راهنمایی ورانندگی می گو
ســدمعبر اســت و مربوط بــه ما نمی شــود و 
یــد قانونــی بــرای رفع این  شــهرداری می گو

مشکل نداریم.
احمدیان با اشــاره به این موضوع که با توجه به 
نبود فضای ســبز در محله امام رضا، ساکنان از 
فضای میــدان امام خمینی اســتفاده می کنند، 
ادامــه داد: از شــورای اجتماعــی محــلات 
درخواســت داریم پیگیری های لازم را درباره 
اســتفاده اهالی از امکانات مخابــرات انجام 
دهند. رفتــن به میدان امــام خمینی برای مردم 

خطرناک و امکان تصادف زیاد است.
حجت الاسلام حیدری نیز با اشــاره به کمبود 
فضای سبز در این محله گفت: درختان زیادی 
در کوچه ها کاشــته شــده، اما به دلیــل کم آبی 
خشک می شود. شــهرداری فقط خیابان های 
اصلــی را آبیاری می کنــد و کوچه هــا با خود 

شهروندان است. 
مردم هــم به دلیــل هزینه هــا درختــان را آب 

نمی دهند. 

وندالیسم در لغت به معنای 
هرج و مرج طلبی ضدشهری 
و تخریب امــوال عمومی 
است.  ریشه لغوی این واژه 
از عنوان قوم »وندال« گرفته 
شده است. افراد این قوم که 
در اروپای قرن پنجم میلادی 
می زیستند، به هر سرزمین 
و شهری که وارد می شدند، اموال ســاکنان آن را به غارت 
می بردند و اشیا و آثار غیرقابل حمل آنان را تخریب می کردند 
و از بین می بردند. ویژگی تخریبی این قوم ســبب شد که 
نامشان بر اعمال و اقدام های تخریبی در شهرها اتلاق شود 
و هر گونه تخریب اموال عمومی یادآور نام و یاد آنان باشد. 
اعمال و اقدام های وندالیستی هر چند نشان دهنده روحیه و 
رویه بیمارگونه از سوی افراد یا گروه ها یی است که موجب 
تخریب اموال عمومی ماننــد باجه های تلفن همگانی، 
صندلی  اتوبوس ها، قطع نهال ها، آسیب درختان فضای سبز 
عمومی و... می شوند، اما ریشه یابی این اقدام های تخریبی 
نشان می دهد که اغلب علت و منشأ این رفتارها، ناکامی و 

سرخوردگی برخی یا گروهی از افراد جامعه بوده است. 
کما اینکه بارها شــاهد بوده ایم پس از برگزاری مسابقات 
فوتبال، هواداران تیم شکست خورده با شکستن بطری های 
شیشه ای در معابر عمومی و اصلی و آسیب رساندن به وسایل 
نقلیه عمومی، نظم اجتماعی و آرامش زندگی شهری را بر هم 
زده اند و خسارت های جالب توجهی را به وجود آورده اند یا 
بارها در باجه های تلفن عمومی شاهد بوده ایم که افرادی 
پس از ناکامی در مکالمه و از دست دادن سکه های خود، به 
تخریب باجه تلفن پرداخته اند. در این موارد هر چند قوانین 
موجود، مجازات های به نسبت سنگینی را برای متخلفان 
در نظر گرفته اســت، علاوه بر اینکه آنــان را ملزم به تأمین 
مالی خسارت های تحمیل شده کرده است محکومیت 
حبس تا 10سال را برای این قبیل افراد در نظر گرفته است. 
اما واقعیت این است که برخوردهای جبری و آمرانه هیچ 
وقت موجب ریشه کنی وندالیسم در جوامع شهری نشده و 
حتی در مواردی نیز به تشدید این رفتارهای ناهنجار منجر 

شده است. 
جامعه شناسان شــهری در این زمینه به ایجاد تمهیدات 
رفتاری و ســلب انگیزه واکنش های تخریبی تأکید دارند 
و معتقدند که به طور مثال با آموزش تماشــاگران تیم های 
ورزشی درباره اهداف واقعی ورزش و همچنین با نمایش 
روابط دوســتانه بازیگران دو تیم، می توان خشم و ناکامی 
هواداران تیم شکست خورده را تا حدود زیادی کاهش داد 
یا ضمن کنترل منظم سالم بودن تأسیسات شهری از سوی 
مأموران سازمان های مســئول، می توان زمینه های روانی 
جلب اعتماد و مشارکت عمومی در حفظ و نگهداری اموال 

عمومی را فراهم آورد. 
ایجاد این زمینه ها در برخورد با پدیده وندالیسم، نیازمند 
مدیریتی کارآمد و مجهز به دانش روز در مدیریت شهری 
اســت تا بتواند ضمن فائق آمدن بر مشکلات و تنگناهای 
مختلف در عرصه های جوامع شهری و به ویژه کلان شهرها، 
با دانش و کارآمدی خود، زمینه های بروز چنین پدیده هایی را 
پیشاپیش در نطفه بخشکاند تا ضرورتی برای برخوردهای 

جبری و آمرانه پس از وقوع ماجرا وجود نداشته باشد. 
اموال عمومــی و امکانات خدادادی بــرای بهره برداری 
همگانی است، انحصارطلبی و استفاده نادرست، باعث 
زوال و انهدام دارایی های  یک ملت است. تخریب اموال 
عمومی، اسراف در حق اجتماع است. پدیده وندالیسم به 
حقوق جامعه زیان می رساند. صیانت و استفاده صحیح از 
اموال عمومی، وظیفه شرعی و انسانی ماست. هزینه های 
بازسازی اموال عمومی تخریب شده در شهر می تواند صرف 
راه اندازی امکانات جدیدتر و پیشرفته تر دیگری شود، پس 

در حفظ اموال عمومی شهر کوشا باشیم.
تخریب اموال عمومی، محروم کــردن خودمان از دیگر 

امکانات و تسهیلات شهری است.

محسن خیرآبادی
مسئول روابط عمومی 

شهرداری منطقه۸

ما از شورای 
اجتماعی 
محلات 
توقع داریم 
ببینند سهم 
فعالیت های 
فرهنگی و 
اجتماعی از 
بودجه شهر 
چقدر است

ونداليسم ها

اجرای پیاده روسازی 
فاخر در ٣محور منطقه٨

به قلم دوربین

حرف  اول

جلسه شوراى اجتماعی محله امام رضا(ع) در مسجد برگزار شد

مدير محله خود باشيد

فرهنجی
خبرنگار

صفائی
دبیر شهرآرا محله
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مهندس شیرازی، شهردار 
منطقه8، پــس از حضور 
در مرکــز ارتباطی137 و 
شنیدن مشکلات ساکنان 
منطقه بــرای بررســی و 
پیگیری برخی مشکلات 
در محلات یادشــده حضور یافت و طــی بازدیدهای 

میدانی به صحبت شهروندان گوش داد.

  پیاده راه خیابان بهار
رضا رازی یکی از کســبه خیابان ملک الشــعرای بهار 
ضمن گلایه درباره نحوه پیاده روســازی در این خیابان و 
مشکلات ناشی از آن درخواست رفع هر چه سریع تر این 
مشکل را داشت. علی شیرازی با حضور در این خیابان و 
بررسی مشکلات این شهروند توضیح داد: این پروژه از 
زمانی که باید به اتمام برسد جلوتر است و قبل از زمانی 
که قول داده بودیم به پایان خواهد رســید. علاوه بر پروژه 
پیاده روسازی بهار زیرساخت هایی مانند تأسیسات آب 
و برق در حال اجراســت که پس از اتمام آن ها پروژه را به 
پایان خواهند رســاند. وی همچنین درباره درخواست 
برخی کســبه برای تعریض پل هایشان دستور پیگیری و 
رفع آن را داد تا درصورت لازم زیرساخت ها را آماده کنند 
و با بررســی های کارشناسانه تعریض ها را انجام دهند. 
حسین پور ساکن خیابان جهاد یکی از مخاطبان 137بود. 
او از جارونشدن خیابان و ساخت وسازهای غیرمجاز در 
خیابان های فرعی جهاد گلایه داشــت؛ شهردار منطقه 
پس از بازدید میدانی و بررسی این موضوع توضیح داد: با 
توجه به ساخت وسازهای ساختمان مربوط به بیمارستان 

هم جوار این محدوده، به خاطر گرد و غبار ناشی از آن با 
وجود زحمات نیروهای خدمات شهری باز هم پیاده روها 
خاکی دیده می شود. همچنین درباره گلایه این شهروند از 
ساخت وسازهای غیرمجاز همسایگان اطرافش دستور 
رسیدگی و بررسی پرونده های شهرسازی آن ها داده شد.

   تغییر مکان مپ
شوقی یکی از شهروندان ساکن در بولوار شهید خلیلی 
از زمین هــای خالی روبه روی منازل مســکونی در این 
بولوار گلایه داشت و همچنین خواستار اصلاح پیاده رو 
سمت وســایل بازی کودکان شد که شــهردار منطقه با 
بررسی وضعیت میدانی این محدوده توضیح داد: تغییر 
مکان باکس های پســماند نیاز به بررســی و جانمایی 
جدید دارد که نمی توان قول انجام آن را به ســرعت داد، 
اما اصلاح پیاده رو و امتــداد آن را حتما انجام می دهیم. 
شیرازی همچنین درباره زمین رها شده انتهای جهان آرا 
و تانکرهایی که در ایــن محدوده آب گیری می کنند قول 

بررسی مشکل را داد.

  راه حلی برای مشاغل مزاحم
ساکنان بولوار شــهید نامجو نیز از مشاغل مزاحم و سد 
معبر آنان گلایه داشتند. مهندس شیرازی با توضیح این 
موضوع که آسایش شهروندان برای ما اهمیت دارد، اما 
نمی توانیم مانع کسب دیگران هم بشویم و شرایط زندگی 
را برای آن ها ســخت کنیم، گفت: سعی می کنیم پیگیر 
جابه جایی مشاغل مزاحم باشــیم و در حد حوزه کاری 
شهرداری به آن ها تذکر می دهیم تا مشکلی برای ساکنان 
محدوده ایجاد نکنند. یکی از شهروندان ساکن در خیابان 

امام رضا هم از سدمعبر همسایه کناری اش گلایه داشت 
که همانجا با حضور رئیس خدمات شهری این موضوع 
بررسی و برطرف شد. از دیگر درخواست های مطرح شده 
در سامانه137، درخواست کارکنان شرکت برق برای باز 
شدن قسمتی از مسیر بوســتان کوهسنگی برای رفت و 
آمدشان بود؛ علی شیرازی با اشاره به اینکه این موضوع 
نیاز به بررسی و بازدید میدانی دارد بررسی آن را در دستور 
کار قرار داد. گلایه های مردمی هم از زمین های رهاشده در 
منطقه مانند زمین ابتدای کوچه باغ عنبر ارائه شد. شهردار 
منطقه با اشاره به شخصی بودن این زمین ها گفت: املاکی 
که مالک شخصی دارند شــهرداری نمی تواند دخل و 
تصرفی در زمین هایشان داشته باشد. علاوه بر موارد ذکر 
شده درخواست هایی مانند لای روبی جوی های خیابان 
امام رضا، بهداشــت ســرویس های بهداشتی، هرس 
درختان و لکه گیری آســفالت برخی خیابان های فرعی 
مطرح شد که شهردار منطقه انجام آن را به رؤسای نواحی 

و مدیران مربوطه سپرد.

   راه حلی برای فشار کم آب
حسن زاده یکی دیگر از شــهروندان محله امام رضا نیز 
در این جمع گفت: تنها پارک کودک نزدیک ما در بولوار 

جمهوری است. 
مــا باید از حداقل هایی که داریم اســتفاده کنیم. به طور 
مثال در فضاهای میدان 15خرداد می توانیم وسایل بازی 
برای کودکان نصــب کنیم. همچنین در فصل تابســتان 
به خاطــر پمپ هــای غیرمجازی هتل ها فشــار آب کم 
می شــود و گاهی آب برخی منازل قطع اســت. بارها به 
سازمان آب و فاضلاب مراجعه کرده ایم، اما مشکل حل 
نشــده و همچنان باقی اســت برای رفع این موضوع هم 

باید چاره ای اندیشید.
رئیــس شــورای اجتماعــی محلــه امام رضــا پس از 
صحبت های مــردم بیان کــرد: در حــال حاضر پروژه 
محله مــا در حال اجراســت و تســهیلگرانی بین مردم 
می آیند تا درباره مشکلاتشــان پیگیر باشــند و برای رفع 

آن برنامه ریزی کنند. 
همچنین از اهالی می خواهیم مشکلاتشان را مطرح کنند 
و اعضای شــورای اجتماعی محلات به همراه مسئولان 
مربوطه در همان نقاط مشکل دار جمع شوند و نکات را 

بررسی کنند تا به نتیجه مطلوب برسند.

صفائی

شهردار منطقه8 مشهد از پیاده روسازی فاخر در سه محور این منطقه با اعتبار 20میلیارد تومانی 
خبر داد.علی شیرازی اظهار کرد: نهضت پیاده روسازی از مهم ترین برنامه های امسال این منطقه 
است که پیاده روسازی ضلع شرقی خیابان کوهسنگی امسال با اعتبار 3میلیارد تومانی آغاز شده و تا 
پایان سال، به بهره برداری خواهد رسید.وی افزود: پیاده روسازی ضلع غربی خیابان کوهسنگی نیز 

با اعتبار 5میلیارد تومانی در دستورکار قرار دارد که جزو کارهای فاخر منطقه خواهد بود و برای اجرای 
این پروژه از نظرات مردم به طور کامل بهره گرفته شد. شهردار منطقه8 خاطرنشان کرد: محور سرشور 
را به عنوان یک محور تاریخی بعد از بازار رضا)ع(، بعد از کف و بدنه سازی، با اعتبار 9میلیارد تومان 

به صورت یک بازار سرپوشیده درآوریم. 

پاسخ گویی شهردار منطقه۸ از واحد ارتباطات مردمی۱۳۷ تا بازدید میدانی

مشكلاتى كه بايد برطرف شوند
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محــلات منطقــه مــا :  ســراب،جنت،ده دى
آيــت ا... خامنه اى،دانــش، ســلام، امام رضــا(ع)
امام خمينى(ره)،خرمشهر، بهشتى، كوهسنگى  و آبادگران

      
کارآفرینان، بازوان 

اقتصادی جامعه

جوانان محله بهشتی از دلیل فعالیت شان در حوزه فیلم سازی می گویند

ما مى توانيم
گـل دفتــــر

صفائی

دهه60  نسل   آخرين  كه  هم  ما  «اگر 
دفاع  و  جنگ  براى  كارى  هستيم 
از دهه  نمى توان  ندهيم،  انجام  مقدس 
هفتاد و هشتاد ها كه هيچ خاطره اى از 
انتظار  ندارند  فضا  و  حال  آن  و  جنگ 
داشت.» اين جمله اى است كه در همان 

ابتداى گفت وگو يمان با سه تن از جوانان كارآفرين و خلاق محله 
مديون  را  خودشان  مى شنويم.  مى سازند،  مستند  كه  بهشتى 
آن هايى مى دانند كه دست خالى با تانك هاى دشمن جنگيده اند 
و براى اينكه نام و ياد آن ها را كه تا پاى جان مبارزه كرده اند زنده  
نگه دارند تصميم گرفته اند با روايت هاى مستند و فيلم سازى راوى 
آن روزهاى آن پاك باختگان باشند. اين جمع مستندساز جوان 

امكانات  كمترين  با  گروه  يك  درست كردن  و  يكديگر  كشف  با 
شروع به ساخت مستندهايى درباره جنگ و دفاع مقدس به نام 
«سيزده پنجاه و نه» كرده اند. به دفتر فيلم سازى «شمسه فيلم» 
واقع در خيابان اميركبير رفتيم تا به بهانه آزادسازى سوسنگرد 
با اين دوستان قديمى كه سال هاست در حوزه فيلم سازى تجربه  

گفت و گو كنيم و دارند بيشتر درباره نحوه كارشان بشنويم.

   مسجدی های فیلم ساز
او را از قدیم می شــناختیم همان زمانی که ساکن محله 
بهشــتی و از بســیجیان مســجد امام هادی)ع( بود. 
آن طور که شنیده بودیم زمانی در حوزه درس می خواند 
و دانشجوی رشــته الکترونیک هم بود، اما وقتی که به 
حوزه فیلم سازی علاقه مند شد دانشگاه را رها کرد و به 

این کار پرداخت. 
حالا بعد از چند ســال فعالیت در ایــن عرصه به همره 
دوستانش مرکز »شمســه فیلم« را راه اندازی کرده و در 
این حوزه  مشــغول به کار شــده اند. حضور در بسیج، 
حوزه علمیه و رشته الکترونیک را نتوانستیم در کنار هم 
قرار دهیم برای همین از خودش درباره علت حضورش 

در سینما و مسیری که تاکنون آمده است پرسیدیم.
مســعودی می خندد و با شــوخ طبعی خاص خودش 
یند بار  ید: »شــنیده اید برخی راننده هــا می گو می گو
یم بار به  به من خورد، من هــم می توانم همیــن را بگو
من خورد.« ســپس با همان خنده ای که بر لب داشت 
توضیــح می دهد: »از بســیجیان مســجد امام هادی 

تاکنون 17 الی 18نفر وارد عرصه سینما شده اند. 
ابتدا به پایگاه بسیج مســجد امام هادی)ع( می رفتم، 
بعد طلبه شــدم و در حوزه درس می خواندم. آن زمان 
هادی حاجتمند دانشــجوی تهران بــود، هر وقت که 
می آمــد بچه ها بعد از هیئت، دور او جمع می شــدند. 
کم کم این علاقــه و ارتباط با او فضای مــا را تغییر داد 
و نتیجه اش این شــد که من جلوه هــای ویژه کار کنم و 
تعدادی از بچه های این مســجد مانند علی ســبحانی 
یربردار، حمید صحت بخش گرافیســت، مهدی  تصو
آفتابی طراح صحنه، محمدرضــا اربابی نمایش آیینی 

و... کار کنند. 
یادم است 12سال قبل وقتی آقای حاجتمند می خواست 
تیتراژ »سبز آبی« را در کوهسنگی ضبط کند ما دوست 
یم همین هم برای ما  داشــتیم از جلوی دوربین رد شــو
جذاب بود. یادم هســت فیلم هادی که پخش می شــد 
برای ما جذابیت داشــت، کار ما هم برای نســل بعدی 

مسجد و محله مان جذاب است. 
تمــام این هــا در کنار هم جمع شــد و نتیجــه اش این 
اســت که می بینید.« مســعودی از کار گروهی شان و 
ید:  ویژگی هــای گروهشــان این طور برایمــان می گو
»گروهی که در اینجا جمع شــده اند همه علاقه مند به 

کارشان هستند و من بودن در کارشان نیست. 10سالی 
می شود یکدیگر را می شناسیم و کارهای مشترکی مانند 
»به سوی تغییر«، »بدون لک«، »یک روز یک زندگی«، 
»زنــگ کار« و... را با هم ســاخته ایم. همکاری های 
مشــترک، ما را به این نتیجه رســاند که می توانیم کنار 
هم کار کنیم. تصمیم گرفتیم از این ظرفیت به درســتی 
استفاده کنیم و دفتر فیلم سازی راه بینداریم. این تصمیم 
سه ســال پیش به بار نشســت و این مکان دایر شد و از 

همان زمان تاکنون در کنار یکدیگر کار می کنیم.«

  فیلم های ارزشی
جنس کارشــان کمی متفاوت از دیگران است. در این 
دفتر کارگروه های تخصصی تشــکیل داده اند تا بتوانند 
در ســاخت فیلم هایشان از پتانســیل جوانان و حداقل 

امکاناتشان به درستی استفاده کنند.  
یسی  آن ها توانسته اند در کنار کارهایی مانند فیلم نامه نو
و ســاخت فیلم های بلنــد، از ابتدای امســال تاکنون 
11فیلم کوتاه هم بســازند که سبب شــده از تلاششان 
راضی باشــند. مســعودی درباره محتوای کارهایشان 
ید: »دغدغه ما حوزه های ارزشــی اســت برای  می گو
همین بیشــتر موضوعات کاری ما حــول همین محور 
اســت، اما سفارشــات هم بی تأثیر نیســت و بر روی 

موضوعات ما تأثیر می گذارد.
 ســعی کرده ایم با امید به مســائل نگاه کنیم و از فضای 
ســیاهی و ناامیدی فاصله بگیریــم و مخاطبی که آن را 

بی داشته باشد.  می بیند حال خو
اولین مســتند بلند ما درباره فاطمیون با نام »نه کوچک 

و نه بزرگ« ســاخته شــده بود که در آن ســعی کردیم 
متفاوت تــر به آن نگاه کنیم. از اول ســال 11فیلم کوتاه 
ســاخته ایم که 6فیلم با محتوای اخلاق اجتماعی، دو 
مورد اقتصاد مقاومتــی و حمایت از کارگر و تولید ملی 
بوده است.  ما به دنبال تفاوت هستیم تا متناسب با ذائقه 
مخاطب فیلم بســازیم. به طور مثال عــادت کرده ایم 
فیلم های مرتبط با خانواده های شهدا گریه و ناله داشته 
باشــد، اما ما ســعی کردیم با ســاخت فیلم »زو« کار 
متفاوتی را نشــان دهیم. این فیلم یک قصه تمثیلی و به 
نوعی خط شکنی است. نشاط مؤمنانه دارد تا مخاطب 

بر روی لبش لبخند بنشیند.«

  «سیزده پنجاه و نه»
این فیلم ســازان جوان کارهای بســیاری در این مدت 
انجام داده اند، اما یکی از کارهای متفاوتشان مجموعه 
»سیزده پنجاه و نه« است. مجموعه ای که هر سوژه اش 
دنیایی خاطره »ما می توانیم« در خودش دارد.  مجموعه 
»سیزده پنجاه و نه« به داســتان آدم هایی می پردازد که 
کارهای خاص انجام داده اند و کسی از آن ها خبر ندارد. 
آدم هایی که از هیچی همه چیز ســاخته اند.  مسعودی 
ید: »در این مجموعه حرف ما می توانیم  درباره آن می گو
است. به طور مثال من رزمنده بودم و یک نیسان داشتم 
شنیدم جنگ شده اســت با همان نیسانم به جبهه رفتم.  
مجموعه »ســیزده پنجاه و نه« از اینجا شروع می شود. 
ابتدا آدم هایی که چیزی یاد نداشتند اما آخر به نقطه ای 
رسیدند که خط طرح آتش تنگه هرمز را طراحی کردند 

ییم مــا می توانیم تنگه هرمز را ببندیم.« که حالا بگو
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با وجود تمام مشکلات اقتصادی که اکنون اقشار مختلف جامعه با آن روبه رو هستند هنوز هم       
افرادی پیدا می شوند که در کنار یکدیگر به دنبال ایجاد اشتغال، نوآوری و ... حتی با کمترین 
سرمایه هستند و می خواهند از طریق کارآفرینی به نوعی اقتصاد جامعه را پویا نگه دارند، شاید 
یکی از دلایلی که در کشور ما کارآفرینی هنوز به جایگاه مطلوب خود نرسیده است، این باشد 

که بیش از آنکه فرایند کارآفرینی برای ما جذاب باشد، دستاوردهای کارآفرینی برایمان مهم 
است. پروژه کارآفرینی از این بابت می تواند عنوانی معنادار باشد که بسیاری از کسانی که 
سودای کارآفرینی را در سر دارند و درست مانند یک پروژه نقطه  شروع و پایان مشخصی را 

برای کارآفرینی در نظر می گیرند، منتظر هستند تا پروژه کارآفرینی به پایان برسد .

  درک درستی از جنگ نداشتیم
مجتبی احسانی متولد 1365 کارشناس گرافیک، بیشتر 
حوزه تدوین و بحث تهیه کنندگی برعهده اوست. احسانی 
از کودکی کار تئاتر و نمایــش انجام می داد.   معلم هنرش 

به او می گوید: »استعداد گرافیک داری و برو گرافیک. « به 
اصرار معلم و مادرش به هنرستان می رود، اما با این شرط 
که اگر خوشش نیامد به دبیرستان برگردد. همان هفته اول 
متوجه شد کار درستی انجام داده است. احسانی کارگردان 
مجموعه معروف »نسیم آبادی« است. 300قسمت نسیم 
آبادی، کار متنوعی داشت. او می گوید: »اوایل گفت وگو و 
همراه شدن با روستاییان خیلی سخت بود کم کم یاد گرفتیم 
چگونه با آن ها ارتباط برقرار کنیم. هفته ای 4روز از شهر بیرون 
بودیم. ضبط می کردیم و خودم تدوین می کردم. نسیم آبادی 
پتانسیل روستاها از جمله گردشگری، مهاجرت معکوس 

و... را معرفی می کرد.«
او ادامه می دهد: »همه ما متولدان دهه60هســتیم و درک 
درستی از جنگ نداشتیم و فقط یادمان هست که پدرانمان 
در جنگ شرکت می کردند. فیلم ها را هم طوری می سازند 
که شخصیت هایش دست نیافتنی و بیشتر رؤیایی است. 

بیشتر عملیات ها را می بینیم. 
خورد و خوراک این ها چطور تأمین شده، مردم در این 8سال 
چطور این افراد را تأمین کرده اند، پشتیبانی آن ها چطور انجام 

شده است، برای ما بی معناست. 
»ســیزده پنجاه و نه« برای من جذاب شــد چون بیشتر ما 
از اطلاعات آن زمان بی خبر هســتیم. افــرادی که درگیر 
جنگ بودند هر یک بانک اطلاعاتی هستند که ما چیزی 
از آن ها نداریم. وقتی کار شــروع شد و درگیر مسئله شدیم 
دیدیم دســتگاه هایی که متولی هستند به اجماع نرسیده  و 

اطلاعاتشان کامل نشده است. 
با نام خراسان در جنگ یا خراسان در جبهه آن زمان رادیو و 
تلویزیون برنامه داشتند، اما اکنون در آرشیو چیزی وجود 
ندارد. این درد است جایی که کارش تولید فیلم بوده خودش 

آرشیو ندارد و پازل ناقصی داریم. 
جوانان آن زمان اکنون50 الی 60سال دارند و با مشکلات 
جانبازی، کهولت ســن و... از بین می روند. حتی ما پای 
صحبت های پدرانمان ننشســته ایم کــه ببینیم از جنگ 
چه می گویند. تمام این ها دست به دســت هم داده اند تا 

آرشیوهای ما خالی از مستندات باشد.
 هفته دفاع مقدس ما دهه60رها کنیم چه افرادی می خواهند 

پیگیری کنند. 

دهه 80چه کار می کنند. تاکنون بازخوردهایی که داشته 
همه تأیید می کنند. 

جهاد فیلم و عکس بیشــتر از جهاد جاهــای دیگر بوده 
است. «

احسانی می افزاید:» سعی می کنیم نگاه متفاوتی داشته 
باشیم. به طور مثال در اربعین همه افراد مسیر و کارناوال 
تغذیه، مداحی و... را می بینند، اما مستند »مسیر« یک 
روایت متفاوت از پدیده اربعین که  و راوی افراد متفاوت 

است را می بینیم.
موکب درمانی را به تصویر کشیدیم. 

بیمارستان رضوی در موکب اتاق عمل داشت که جراحان 
و پزشکان متخصص در آنجا حضور داشتند. در نجف 
فردی خواب بود، باد می زند و پنجره روی صورتش می افتد 
و دندان هایش همه خرد شده بود سه ساعت عمل جراحی 

او انجام می شود. 
5روز آنجا بودند و عین 5روز در اتاق عمل بودند. ساعت 
12شــب که می خواســتند برگردند رفتند زیــارت امام 

حسین)ع( و یک ساعت هم نجف و بعد هم برگشتند.«

گنجینه ها یکی یکی می روند
محمدصادق رمضانی 30ساله، دانش آموخته هنرهای 
نمایشــی از صدا و ســیما، دیگر عضو این گروه است. 
او چند ســالی در تهــران زندگی می کرد، اما ســال95 
یــب فیلم نامه »بدون لک« کارش را در مشــهد  با تصو
انجام می دهد و این کار بهانه ای برای ماندنش در مشهد 
می شود. او درباره فیلمش می گوید: »بدون لک با بودجه 
کم تولید شــد و برکات بســیاری برای ما داشت. تجربه 
بدون لک تجربه شیرینی بود و حاصل آن، این شد که من 
به مشــهد برگشتم و پس از 8ماه گپ و گفت با دوستان به 
این نتیجه رســیدیم که با توجه به اخلاقیات و نگاه های 
ارزشی مان می توانیم در کنار هم کار کنیم و درنهایت تیم 

شمسه فیلم آغاز به کار کرد.«
کارآفرینی در این نیســت کــه حتما تجهیزاتــی را برپا 
کنید تا درآمدزایی داشته باشــد. این کار هم کارآفرینی 
است و در حال حاضر 15نفر از کنار این دفتر معاششان 
می گذرد. در کنار کار داستانی که هدف اصلی آن هاست، 
کارهای تلویزیونی هم می ســازند. آن طور که می گویند 
ویژگی اصلی کارشــان، کار گروهی است. فیلم سازی 
کار گروهی اســت و اگر همدل و همراه نباشــند خوب 

درنمی آید.
وقتی از او خواســتیم درباره حضــورش در این عرصه 
برایمــان صحبت کند فقط به تعریــف خاطره ای به نقل 
از داوود میرباقری اکتفا کرد و گفــت: » کار آدم برفی را 

ســاخته بودم، خبر به پدرم رسید که داوود فیلمی ساخته 
که مــردی در آن نقــش زن را بازی کرده اســت. پدر از 
دســتم ناراحت شــد و صحبت نمی کرد. به خانه رفتم 
همان زمــان تلویزیون امام علــی)ع( را پخش می کرد، 
پدر آهی کشــید و گفت: »فرزندان مــردم می روند فیلم 
امام علی)ع( را می ســازند، آن وقت پســر من می رود 
فیلم آدم برفی می ســازد.« غافل از اینکــه هر دوی این 
فیلم ها را من ساخته بودم.« او که کارش تصویربرداری، 
کارگردانی و فیلم نامه نویســی اســت، ادامه می دهد: » 
آدم هایی که به سینما می آیند از دو حالت خارج نیست یا 
مســتند کار کرده اند یا تئاتر، من عقبه ای در مستند دارم.  
آن هایی که از تئاتر می آیند بر روی بازی مســلط هستند 
و آن هایی که از مستند می آیند مشــکلی برای پیداکردن 
یسی مان از ابتدای  سوژه ندارند. در کارگروه فیلم نامه نو
امسال 9پروژه کار بلند و سه ســریال نوشته ایم به غیر از 
سه مورد ایده انتزاعی، بقیه تاریخ شفاهی بوده است.  به 
طور مثال فیلم نامه »لیست شــنبه« را که نوشته ایم از دل 
تاریخ شــفاهی و خاطرات انقلاب به دست آمده است. 
فیلم نامه ای جذاب که روایت پلیســی دارد و امیدوارم به 
ساخت برسد.« رمضانی هم از مجموعه »سیزده پنجاه 
ید: »این مســتند حاصل  و نه« تعریف می کند و می گو
فرآیند پژوهشــی، علاقه و رابطه ما با بچه های رزمنده و 
راوی دفاع مقدس بوده اســت. گاهی خاطرات شیرینی 
را می شــنیدیم که به دلیل برخی ممیزی ها در شبکه ملی 

پخش نمی شــد. عادت کرده ایــم در مصاحبه ها و ثبت 
خاطرات با افراد شــاخص گفت وگو کنیم و دیگر افراد را 
نمی شناسیم. آن هایی که کارهای شاخصی انجام داده اند 
دیده نمی شوند. درســت مانند کوه یخ پنهانی هست که 
بخش زیادی زیر آب است و بخش اندکی روی آب است. 
تک بعدی نگاه کردن به این موضوع و تک بعدی شــدن، 
حال مخاطب را از دیدن برنامه های تکراری بد می کند. 
تصمیم گرفتیم اثــری را به وجود بیاوریم تا بخش زیادی 

از واقعیت های جنگ را پوشش دهد. 
هدف ما این بود که واقعیات دفاع مقدس را بدون روتوش 
به مخاطب نشــان دهیم و از دیدگاه رشته های مختلف 
بررســی کنیم و آدم های متفــاوت را ببینیــم. فراموش 
کرده ایم وقتی یک رزمنــده می جنگد 10 الی 12نفر در 
حوزه های بهداری، تبلیغــات، آموزش، تدارکات، و... 

به او کمک می کنند. 
سال1359 عجیب ترین سال جنگ است که می توان با 
کل جنگ مقایسه کرد در این ســال هیچ نوع امکانات، 
زیرســاخت و برنامه ریزی ای وجود نداشــته و به دلیل 
تغییر و تحولات داخلی سیســتمی ارتــش، ارتش هم 
نظم درســتی در ماه های اولیه جنگ نداشته و یگان های 
لشکری هم توان صددرصد و کاملی نداشتند. اما کسی 
نگفت من چه کنم هر فردی با هر وسیله ای خودش را به 
منطقه جنگی می رساند و در هر جایی که نیاز بود مشغول 
می شــد بدون آنکه فکر کند چه امکاناتی قرار است به او 

بدهد. سال59 رزمندگان از اسلحه »ام یک« که مربوط 
به جنگ جهانی دوم بود اســتفاده می کردند. رزمندگان 
حتی برای درست کردن چای یا هر چیز دیگری در منطقه 

وسیله ای نداشته اند.
 به طور مثــال برای درســت کردن چــای در لوله توپ 
یا کلاه خود فلــزی آب را جوش می آوردنــد. در همان 
ســال های اول ابزار کندن ســنگر را هم نداشــتند برای 
همین با دســت خالی می جنگیدنــد. خیلی ها آموزش 
ندیده بودند. برای رفتن به جبهه لباس نظامی نداشــتند. 
در این شــرایط سخت به جای اینکه بایســتند و بگویند 
تیر نیســت، مهمات نیست، غذا نیســت من یاد ندارم، 
وظیفه من نیســت، رفتند و در مقابل دشمن کاملا مجهز 
و آموزش دیده ایستادند.«رمضانی ادامه می دهد: »پس 
از ســاخت این فیلم نکته ای توجه مــرا به خودش جلب 
کرد. در حال حاضر متولیان این امر به جای پرداختن به 
مسائل اصلی و جمع آوری آرشیوی از مستندات آن زمان 

به ساختمان سازی پرداخته اند. 
 ایــن روزها به دنبال این هســتند که بــرای دفاع مقدس 
موزه بســازند، اما 10 الی 15سال دیگر برای پرکردن این 
موزه ها چیــزی نداریم. این افراد یکــی یکی می روند و 
چیزی نمی ماند همان طور که تاکنــون حجم زیادی از 
این اطلاعات رفته است.  افراد مهم خراسان یک به یک 
فراموش می شوند و هم رزمانشان هم که خاطرات آن ها 
را می دانند از بین ما می رونــد. گنجینه دفاع مقدس یک 
به یک پرپر می شــود آن وقت برخی از ما درگیر اتفاقات 
بی محتوا و بدون اولویت هســتیم.« این فیلم نامه نویس 
یادآور می شــود: »حوزه تاریخ شفاهی خراسان بر روی 

زمین مانده است. 
در حوزه اجرا فصل اول شــامل ســه قســمت ادوات و 
دیده بانی، جهاد و مهندسی و اطلاعات بوده است. فصل 
اول به مدت ســه ماه پیش تولید و پژوهش داشته و فرایند 
تدوین آن انجام شده است. فصل دوم 3تا 4ماه پژوهش 
اولیه داشــت و درصدد هستیم قســمت های تبلیغات، 
تخریب، آموزش، بهداری، زرهی و پشتیبانی و درنهایت 
کار ویژه ارتش لشــکر77 خراسان و جهاد هم ویژه دیده 

شده است.«
رمضانی از دغدغه هایشان در این حوزه این چنین تعریف 
می کند: »چالش اصلی ما در تدوین برنامه ها نبود آرشیو 
عکس و فیلم بود. متأسفانه دستگاه های متولی آرشیوی 
از جنگ ندارند همان جزئی هم که دارند همکاری لازم 
را با ما نداشتند و به ما نمی دادند. وقتی دیدیم سازمان های 
متولی چیزی ندارند، عکس های یــادگاری رزمندگان 
را جمع کردیم تا از آن ها اســتفاده کنیم. ســعی کردیم 
کمبود آرشــیو را با تکنیک های ویژه در حوزه تدوین حل 
کنیم. پیداکردن آرشــیو رزمندگان به مراتب سخت تر از 

مصاحبه بود.«
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محــلات منطقــه مــا :  ســراب،جنت،ده دى
آيــت ا... خامنه اى،دانــش، ســلام، امام رضــا(ع)
امام خمينى(ره)،خرمشهر، بهشتى، كوهسنگى  و آبادگران

 محله سرشــور یکی از محلات قدیمی مشــهد است که به گفته 
بســیاری از تاریخ شناسان و مشــهدپژوهان، این محله و بازار آن 
بخشی از هویت شهر مشهد را دربرمی گیرد، هویتی که اکنون با 
ساخت وسازهای متعدد شهری در حال فراموشی است. یکی از 
اقداماتی که طی سال های اخیر با هدف بازپیرایی و حفظ بناهای 
تاریخی و هویتی در دستورکار مدیریت شهری قرار گرفته است، 
حفظ بافت های قدیمی اطراف حرم مطهر رضوی از جمله محله سرشور است، مطالعات طرح 
سامان دهی و بهسازی این محله با رویکرد سنتی، هویتی، مرمت و احیا از سال1392 آغاز شده و 

اکنون به مرحله اجرا رسیده است.

  سامان دهی و بهسازی با مشورت مردمی
علی شیرازی، شهردار منطقه8، در ارتباط با طرح سامان دهی و بهسازی محله سرشور اظهار کرد: 
در طرح سامان دهی و بهسازی محله سرشور تمام پهنه سرشور از جمله خیابان های دانش، امام 
رضا)ع(، اندرزگو و آخوند خراسانی به متراژ 74هکتار مورد نظر است و در حال حاضر این طرح 
از سرشور یک تا 10 که مرکز سوغات ارزان قیمت به شمار می رود در حال انجام است. وی با بیان 
اینکه مدیریت شهری در امور بازآفرینی و بازسازی محله ها از مشورت مردم ساکن در آن محله 
استفاده می کند، بیان کرد: در سامان دهی این محور راهبرد پیاده مداری مدنظر بوده و بنا داریم با 
بهسازی و مرمت و احیای این بازار علاوه بر حاکم شدن سلیقه مردم؛ آرامش و ایمنی را برای عابران 
پیاده به ارمغان آوریم. شیرازی با اشاره به تاریخچه محله سرشور نیز گفت: سرشور در مقیاس های 
منطقه ای و شهری به عنوان یک محور پویا و فعال و همچنین هویتی در مرکز شهر مشهد به شمار 

می رود که ارتباط قوی با عناصر شاخصی همانند کار، عبادت و خرید دارد.

  برطرف کردن چالش های اجرای پروژه
حمیدرضا رحمانیان، معاون اجرایی شهردار منطقه8، هم گفت: در سال های اخیر تصمیم بر این 
بود که یکی از گذرهای شهر مشهد با رویکرد حفظ ارزش های فرهنگی و تاریخی و همچنین توجه 
به حرکت عابران پیاده و احترام بیشتر به آداب و رفتاری که در این جریان وجود دارد، سامان دهی و 
بازپیرایی شــود. در همین راستا پروژه سامان دهی و بهسازی محله سرشور تعریف و طراحی آن 

صورت گرفت که بعد از تصویب برای اجرا به پیمانکار ارجاع داده شد.
وی افزود: پروژه بهسازی بازار سرشور از مهر امسال آغاز شده اما با توجه به دو نکته یکی ازدحام 

بسیار زیاد مناسبت های ماه گذشته مانند دهه پایانی ماه صفر و حضور زائران و همچنین موضوع رفع 
معارض کار تا حدودی متوقف شده بود که در همین بازه زمانی چالش های اجرای پروژه بررسی 
شد. رحمانیان با تأکید بر اینکه چالش های موجود برای اجرای پروژه سامان دهی و بهسازی بازار 
سرشور برطرف شده است، اظهار کرد: جمع آوری آب های سطحی، مرتب شدن کابل های برق 
و زیرزمینی، اتصال شبکه فاضلاب و... از جمله مشکلاتی بود که سر راه پروژه قرار داشت و اکنون 
برطرف شده است. وی با اشاره به اینکه برای طراحی و اجرای پروژه از نظرات نیروهای متخصص 
میراث فرهنگی و اســتادکاران این حوزه استفاده کرده ایم، گفت: گام های عملیاتی اجرای پروژه 
شامل سامان دهی زیرساخت ها، اجرای سر در، سازه غشایی )چادری(، چهارسوی بازار سرشور، 
قسمت سرپوشیده آجری قبل و بعد از چهارسو، مرمت نماهای تاریخی و بدنه سازی تمام پایه ها و 

نقشه برداری و تدقیق وضعیت موجود)حدود مالکیت ها( می شود.

  الگوی بازار برگرفته از پهلوی اول و دوره قاجار
ساسان نوروزی، مشاور و مجری طرح سامان دهی و بهسازی محله سرشور، نیز در ارتباط با 
طراحی پروژه بازار سرشور بیان کرد: یک بازار مسقف با مفاهیم تاریخی مدنظر بوده که در حال 
حاضر از سرشــور1 تا 10 اجرایی می شود و مطابق طرح قرار است میدانگاهی در سرشور10 
ایجاد شود که یک ضلع آن مسجد ذوالفقار خواهد بود و این میدان با چادری که نصب می شود 
پوشیده شده و هیئت های مذهبی می توانند در ایام عزاداری و مراسم ها از این میدان عبور کنند. 
مشاور و مجری طرح سامان دهی و بهسازی محله سرشور افزود: طرح به گونه ای دیده شده که 
رفت و آمد خودروها کنترل شده باشد و ماشین هایی مانند آتش نشانی و اورژانس امکان عبور 
داشته و ترافیک نیز مدیریت شــود، هرچند اصل این طرح بر پیاده مداری و عدم اجازه و تردد 
خودروهای سواری استوار اســت اما امکان تردد آن ها دیده شده تا در صورت شرایط خاص 
امکان عبور وجود داشته باشد. نوروزی ادامه داد: با نظرسنجی مردمی کف پوش آجری برای این 
بازار انتخاب شد تا شکل قدیمی آن که آجرفرش بوده بازگردد، تمام مغازه ها نماسازی م و مابین 
مغازه ها نیز پایه های آجری گذاشته می شود، ضمن اینکه مغازه هایی را که مجبور به عقب نشینی 
هســتند به صورت رواق در نظر می گیریم. وی خاطرنشان کرد: سر در بازار سرشور آجری و با 
نمای ایرانی اسلامی و برگرفته از دوره اول پهلوی خواهد بود که تا سرشور یک را دربرمی گیرد، 
در ادامه الگوی بازار نمایی از دوره قاجار است به این صورت که سقف آن تا مسجد باب الحوائج 
با پارچه غشایی پوشیده شده و بعد از آن تا مسجد ذوالفقاری که قرار است میدانگاه شود سقف 

آجری خواهد بود.

سرشور در 
مقياس هاى 
منطقه اى و 
شهرى به عنوان 
يك محور پويا و 
فعال و همچنين 
هويتی در مركز 
شهر مشهد به شمار 
می رود

انجام ٩٠ هزار مترمربع 
روکش آسفالت از 

ابتدای امسال

شهردار منطقه ۸ خبر داد

احياى بازار سرشور با الگوى ايرانى اسلامى
هم محلی

نجمه موسوی زاده
خبرنگارشهرآرا محله
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در هفته های اخیر چند نفر از ساکنان محله هویزه از کم بودن فشار آب و همچنین گل آلود بودن 
این آب گلایه داشــتند و طی تماس هایی که با روزنامه شهرآرا داشتند خواستار پیگیری این 
موضوع شدند. برای بررسی این مشکل راهی این خیابان شدیم تا از نزدیک و در ارتباط با مردم 

از کم و کیف ماجرا باخبر شویم.

پیگیری مشکل کم بودن فشار آب ساکنان محله هویزه

استفاده از پمپ غير مجاز در هتل ها تخلف است

از ابتدای امسال توسط اداره فنی عمران منطقه، 90هزار متر مربع روکش آسفالت و 14هزار 
مترمربع لکه گیری دستی و مکانیزه در معابر اصلی و فرعی منطقه انجام شده است که با توجه 
به پیش بینی های انجام شده توسط کارشناسان، 218هزار متر مربع از معابر منطقه مشمول 
لکه گیری، ترمیم و تجدید آسفالت می شود. با توجه به اینکه این منطقه یکی از مناطق مرکزی 

و پرتردد شهر است و استهلاک آسفالت معابر هسته مرکزی شهرزیاد است، روند اجرای 
فعالیت های عمرانی منطقه با رویکرد تحقق اهداف مدیریت شهری و اجرای تعهدات در 
راستای تأمین رفاه، آسایش و جلب رضایتمندی شهروندان از جمله تمهیدات اندیشیده 

شده، برای داشتن و مهیاکردن معابر با کیفیت مطلوب تری برای تردد شهروندان است.

یکی از اهالی با بیان اینکه همیشــه در تابستان و زمستان 
فشــار آب منزل آن ها بسیار کم است، بیان کرد: کم بودن 
فشــار آب به یک مشــکل اساسی برای ســاکنان محله 
یزه 2، 4 و 6 تبدیل شده است به طوری که حتی برای  هو

شست وشوی ظروف یا حمام کردن مشکل داریم.
وی ادامــه داد: چنــد هفته پیش که برای شست وشــوی 
ظرف ها، شیر آب منزل را باز کرده بودم، در کمال تعجب 
دیدم از لوله کشی همراه با آب ماســه نیز خارج می شود 
و رنگ آب به طور کلی عوض شــده و گل آلود است برای 
همین هم با اداره آب و فاضلاب تماس گرفتم و مشــکل 

خود را مطرح کردم.
او تصریح  کرد: با حضور مأموران شرکت آب و فاضلاب 
و بررسی موضوع تشخیص داده شــد که باید کنتور منزل 
که فرسوده و قدیمی است عوض شــود. با انجام این کار 
آب دوباره به شکل ســابق خود بازگشت و به طور تقریبی 
فشار آب نیز بهتر شده است اما موضوعی که مطرح است 
این بوده که این مشــکل فقط برای من نیست و بسیاری از 

به رو هستند. اهالی محله با همین چالش رو
یزه با اشاره به اینکه منزل  یکی دیگر از ســاکنان محله هو
آن هــا در نزدیکی یک هتل قــرار دارد، اظهــار کرد: در 
زمان های پیک سفر به مشــهد مانند تابستان یا حتی دهه 
پایانی ماه صفر مشکل اساسی مردم محله کم بودن فشار 
آب اســت، شــاید دلیل اصلی آن این باشد که هتل های 
این محدوده از پمپ های فشــار آب اســتفاده می کنند و 
همین موضوع باعث کمتر شدن فشار آب منازل می شود.
وی افزود: منزل ما در طبقه ســوم قــرار دارد اما همواره 
مشــکل کم بودن فشــار آب را داریم و جالب اینجاست 
که همســایه طبقه دوم نیز از همیــن موضوع گلایه دارد و 
تصور نمی کنم به دلیل طبقات باشــد که چنین مشــکلی 

وجود دارد.
عباس اســحاقیان، مدیــر روابط عمومی شــرکت آب و 
فاضلاب مشهد، در پاســخ به این گلایه شهروندان بیان 
کرد: شهروندی که اشــاره به خارج شدن آب گل آلود از 

یض کنتور فرسوده  لوله کشی آب منزل خود داشت با تعو
مشــکل او برطرف شــده اســت. گاهی پیش می آید که 
کنتورهای منازل قدیمی برخی محلات زنگ زده و پوسیده 

یض شوند. شده و باید تعو
وی ادامه داد: شرکت آب و فاضلاب موظف به تأمین فشار 
آب تا دو طبقه از آپارتمان های مسکونی است و همان طور 
که همه می دانید در زمان کنونی که برج ســازی و ساخت 
مجتمع های مسکونی در شهر رو به افزایش است، طبیعی 

است که آب به طبقات بالا نرسد.
کید بر اینکه رفاه حال شهروندان را یکی  اســحاقیان با تأ
از اصول اساسی خود در ســازمان می دانیم، خاطرنشان 
کرد: با وجود اینکه موظف به تأمین آب دو طبقه هســتیم 
اما تمام تــلاش خــود را می کنیم تا شــهروندانی که در 
طبقات3 و 4 ساکن هســتند نیز بتوانند از فشار آب کافی 

برخوردار باشند.
مدیــر روابــط عمومی شــرکت آب و فاضلاب مشــهد 
همچنین در پاســخ به استفاده هتل ها از منبع و پمپ های 
آب و تأثیر آن در کم شدن فشار آب منازل اطرافشان اظهار 
کرد: هتل های شــهر برای تأمیــن آب در طبقات فوقانی 
خود از پمپ های آب اســتفاده می کنند که این پمپ ها به 
دو صورت مجاز و غیرمجاز اســت، پمپ های مجاز با 
اطلاع و همکاری شرکت آب و فاضلاب بوده و از طریق 
یک منبع، آب را دریافت می کنند که تأثیری روی فشــار 

آب اهالی محله نمی گذارند.
وی ادامــه داد: پمپ هــای آب غیرمجاز اما به ســر لوله 
متصل بوده و همین موضوع باعث کم شــدن فشــار آب 
افرادی می شــود که در مجاورت هتــل زندگی می کنند 
چون اســتفاده از این پمپ ها خلاف اســت در صورتی 
که شــهروندان احســاس کردند هتلی در نزدیکی محل 
ســکونت آن ها چنین اقدامــی انجــام داده می توانند از 
طریق تماس با شــماره122 این موضوع را اعلام کنند تا 
کارشناسان مربوطه با حضور در محل به بررسی موضوع 

پرداخته و اقدامات لازم انجام شود.

با برگزاری نشست مشترک آغاز شد

همكارى شوراى اجتماعى محله بهشتى
با فرهنگ سراى كودك 

نجمـه موسوی زاده-جلسـه شـورای اجتماعی محله بهشـتی بـا دسـتورکار اسـتفاده و بهره مندی 
از ظرفیت هـای محلـه بـه ویژه همـکاری با فرهنگ سـرای کـودک و آینـده در محل این فرهنگ سـرا 

برگزار شد.
شـهرام تدیـن، نایـب رئیـس شـورای اجتماعـی محلـه بهشـتی، در ابتـدای ایـن جلسـه بـا اشـاره بـه 
اینکـه یکـی از ظرفیت هـای ایـن محلـه فرهنگ سـرای کـودک و آینـده اسـت، اظهـار کـرد: فضاهای 
مختلفـی در محله بهشـتی بـرای برگـزاری همایش یا برنامه های آموزشـی بـرای اهالی محلـه از جمله 
مسـجد پنجتـن وجـود دارد امـا یکـی از ایـن فضاهـا کـه می توانـد به طـور اختصاصـی و در مباحـث 
روز همچـون تربیـت فرزنـدان و چگونگی تعامـل والدین بـا فرزندانشـان کارگاه های آموزشـی برگزار 

کنـد، فرهنگ سـرای کـودک و آینده اسـت.
وی افـزود: اعضـای شـورای اجتماعـی محلـه بهشـتی تمایـل دارنـد تـا برنامه هـای مشـترکی را بـا 
همـکاری فرهنگ سـرای کـودک و آینـده حـول محـور مهارت هـای زندگـی و ارتبـاط بـا فرزنـدان در 

دنیـای کنونـی کـه بیشـتر عصـر ارتباطـات و فضـای مجـازی شـده اسـت، برگـزار کننـد.
نایـب رئیـس شـورای اجتماعـی محلـه بهشـتی ادامـه داد: آمادگی کامـل اعضـای شـورای اجتماعی 
محلـه بهشـتی را در همـکاری مشـترک بـا فرهنگ سـرا بـرای برگـزاری برنامه هـای علمـی، فرهنگی یا 
تفریحـی همچـون بازی هـا و مسـابقات گروهـی والدیـن و فرزنـدان اعـلام می کنـم و امیـدوارم ایـن 

بسـتر همـکاری مشـترک هرچـه زودتـر و بـه بهترین شـکل انجام شـود.
باقـری، سرپرسـت فرهنگ سـرای کـودک و آینـده، نیـز بـا بیـان اینکـه اهمیـت و توجهـی کـه اعضای 
شـورای اجتماعـی محلـه بهشـتی به کـودکان دارند جـای خوشـحالی دارد و مسـیر را بـرای ارتباطات 
تنگاتنـگ همـوار می کند، اظهار کـرد: در فرهنگ سـرا کارگاه های آموزشـی مختلـف و متفاوتی برگزار 
می شـود که برخـی از آن ها کامـلا اختصاص بـه کـودکان دارد و برخی نیـز در ارتباط با والدین اسـت.
وی تصریـح کـرد: در مناسـبت های مختلـف ماننـد هفتـه کـودک، روز مـادر و... یک سـری از 
کارگاه هـای آموزشـی و تفریحـی مـا رایـگان برگـزار می شـود تـا افـرادی کـه نمی تواننـد در ایـن زمینه 
هزینـه کننـد در چنیـن مناسـبت هایی از ایـن خدمـات بهره منـد شـوند و چـه خوب اسـت تـا اعضای 

شـورای اجتماعـی محـلات بـا اطلاع رسـانی ایـن موضـوع حلقـه وصـل مـا بـا مـردم باشـند.
سرپرسـت فرهنگ سـرای کـودک و آینـده با اشـاره بـه اینکه تـلاش می کنیم تـا بـا برگـزاری برنامه های 
متنـوع مخاطـب خـود را جـذب کنیم امـا شـورای اجتماعی محلـه نیـز در این راسـتا می توانـد بازوی 
کمکـی بـرای مـا باشـد، گفـت: کارگاه هـای آمـوزش رفتـار بـا کـودکان فقـط بـرای والدیـن برگـزار 
نمی شـود و مربی هـای مـا نیـز در ایـن دوره هـا شـرکت می کننـد تـا در ارتباط گیری بـا کـودکان به حد 

اسـتانداردها برسـیم.
باقـری بیـان کـرد: شـورای اجتماعـی محلـه بهشـتی می توانـد بـا معرفـی مکان هایـی از محلـه کـه 
فضـای بازی مناسـبی بـرای کودکان نـدارد ما را در اجرای جشـن های شـاد همـراه با بازی هـای بومی 
و محلـی بـرای این کـودکان یـاری کند، ضمـن اینکه چـون برنامه هـای فرهنگ سـرا هزینه های بسـیار 
کمتـری نسـبت بـه دیگـر مکان هـا دارد، می توانـد بـا اطلاع رسـانی ایـن موضـوع امـکان اسـتفاده از 

ایـن برنامه هـا را بـرای اقشـار مختلـف جامعـه راحت تـر کنـد.
وی بـا اشـاره بـه اینکـه در حـال حاضـر بیشـتر تفریـح کـودکان بـه بازی هـای رایانـه ای و تلفن هـای 
همـراه خلاصه شـده اسـت و باید دوبـاره آن ها را بـه فضای بـازی و سـرگرمی همراه با حرکت جسـمی 
بازگردانـد، خاطرنشـان کـرد: در حـال تعامل و گفت وگـو برای برگـزاری برنامه ای شـاد و مفـرح برای 
کـودکان در روزهـای پایانـی مـاه آذر تـا شـب یلـدا هسـتیم تـا از ایـن طریـق علاوه بـر ایجـاد روحیـه 
نشـاط آور، کودکانمان را با رسـم و رسـوم سـنتی و باسـتانی ایرانی آشـنا کنیم و در همین راسـتا شورای 
اجتماعـی محلـه علاوه بـر اینکـه می توانـد پیشـنهادهای خـود را در ایـن زمینه بـا فرهنگ سـرا در میان 

بگـذارد، می توانـد مهدهـای کـودک و خانواده هـا را نیـز از ایـن برنامـه باخبـر کند.

در محـــله

آی خبــــر

موسوی زاده
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محــلات منطقــه مــا :  ســراب،جنت،ده دى
آيــت ا... خامنه اى،دانــش، ســلام، امام رضــا(ع)
امام خمينى(ره)،خرمشهر، بهشتى، كوهسنگى  و آبادگران

 جلال بیوکـی گفت: علاوه بـر معضلاتی کـه زباله گردها 
بـرای سـلامت شـهروندان و مدیریـت شـهری ایجـاد 
می کننـد، رفت وآمـد این افراد بـا گونی های زباله مشـکلاتی 
را برای محیط زیست و سیمای شـهری ایجاد کرده است. وی 
با بیان اینکه  به دلیل نبود فرهنگ مناسـب تفکیک پسـماند از 
مبـدأ، مشـکلاتی برای شـهر ایجـاد شـده اسـت، همچنین 
افزود: یکی از مشـکلات مدیریت شـهری وجود زباله گردها 
بـوده کـه در طـی شـب و گاهـی حتـی در طـول روز مشـغول 
جمـع آوری و پاره کـردن کیسـه های زباله و جمـع آوری آن ها 
هسـتند. رئیـس خدمات شـهری منطقه با اشـاره بـه پیام های 
مردمی سامانه137 و نارضایتی شـهروندان از این افراد در این 
رابطـه گفـت: در راسـتای سـامان دهی مدیریت پسـماند در 
هفت ماهـه ابتدای امسـال 1556کوله بر، 87خـودرو حمل 
ضایعـات غیرمجـاز و 92موتورسـیکلت حمـل ضایعـات 

غیرمجاز از منطقه جمع آوری شده اند.              

شهردار منطقه8 از برگزاری 8جلســه کارگاه مدیریت 
روابط اجتماعی ویژه نوجوانان و والدین در قالب طرح 
»سایبان امید« با هدف توانمندسازی مهارت های اجتماعی 
کودکان، نوجوانان و خانواده های آنان در مناطق شهری خبر 
داد و گفت: مهارت های اجتماعی مهارت هایی هستند که 
از آن ها به منظور برقراری ارتباط و تعامل با یکدیگر استفاده 
می کنیم. نبود این مهارت ها افراد را در رویارویی با مسائل 
و مشــکلات آســیب پذیر کرده و آن ها را در معرض انواع 
آسیب ها قرار می دهد. علی شــیرازی ادامه داد: با توجه به 
اهمیت موضوع در حال حاضــر در برخی محلات مانند 
نامجو، جهان آرا، امیرکبیر و انتهای خیابان امام خمینی)ره( 
به زودی طرح »ســایبان امید« که شامل کارگاه های کنترل 
خشــم، مدیریت روابط، تفکر ســالم و... بــا محوریت 
شــوراهای اجتماعی محلات باتوجه به بافت هر محله در 

مساجد، مدارس و کانون های فرهنگی برگزار می شود.

با  امید  طرح آموزش محوری و مهارتی سایبان 
از آسیب های اجتماعی  و کسب  هدف پیشگیری 

گاهی در محلات  مهارتهای بین فردی و ارتقاء ی آ
می شود. برگزار  منطقه 

یست شهرداری  رئیس خدمات شهری و محیط ز
باله گرد و  ۱۵۵۶ز از جمع آوری  منطقه۸ 

۸۷خودرو حمل ضایعات غیرمجاز در هفت 
ماهه اول امسال در منطقه خبر داد.

جمع آورى 1556زباله گرد در هفت ماهسايبان اميد

معضل دستفروشان
اسدزاده:  دستفروشان خیابان های امام رضا 
همچنان بساط شان پهن است و نمایی نازیبا 
به این شاهراه اصلی داده اند. لطفا چاره ای برای 

این موضوع بیندیشید.

آسفالت خيابان هاى فرعى
مدیران  به  نباشید  خسته  ضمن  پوررضا: 
شهرداری منطقه8 ، شما برخی از خیابان های 
کرده اید،  آسفالت  را  رودکی  و  بهشتی  محله 
آســفالت  خیـــابان ها همچنان  از  برخی  اما 
برای  برنامه ریزی تان  نمیدانم  دارند،  نامناسبی 
آسفالت چیست لطفا تمام خیابان ها را آسفالت 

کنید.

آبيارى درختان خيابان  هاى فرعى
است  کم  ما  شهری  سبز  محمدى:فضای 
خیابان های  درختان  شهرداری  متاسفانه  و 
لطفا  نمی کنند،  آبیاری  را  رضا  امام  فرعی 

برای این موضوع چاره ای بیندیشید. 

شهردار منطقه۸ با اعلام خبر جمع آوری ۵۰۵متکدی 
از ابتدای سال تاکنون گفت: سامان دهی و جمع آوری 

متکدیان با هدف کاهش آسیب های اجتماعی و 
ارتقای سطح امنیت صورت پذیرفته است.

جمع آورى 505متكدى از ابتداى امسال در منطقه8

علی شــیرازی با بیان این مطلب افــزود: رفع معضل 
تکدی گری و پیشگیری از آسیب های ناشی از آن یکی 
از اموری اســت که مورد توجه قرار دارد. به همین منظور 
گشــت هایی شبانه روزی برای پاک ســازی و جمع آوری 
متکدیــان و کارتن خواب هــا از منطقــه8 مشــهد اقدام 

می کنند.
یت اصلی مدیریت شــهری در پدیده  وی ادامه داد:  اولو
گاهی ســازی عمومی و ایجاد حساســیت  تکدی گری آ
لازم در این زمینه و پیشگیری از بی خانمانی و آسیب های 
ناشــی از آن و نیز سالم سازی چهره شــهر از متکدیان و 

کارتن خواب هاست.
شهردار منطقه8 مشهد با اشاره به جمع آوری 505متکدی 
از ابتدای سال تاکنون در منطقه، گفت: این تعداد متکدی 
شامل 40نفر زیر18سال و 465نفر بالای18سال بودند 

که همگی پس طی مراحل به خانه سبز تحویل شده اند.

آخرین خبر

صاحب امتیاز: شهرداری مشهد  
مدیر مسئول شهرآرا: مجیدخرمی 

سردبیر شهرآرا محله: رضا سلیمان نوری                                                                                                                                     
مدیر منطقه ۸ شهرآرا: علی عدالتیان 

 دبیر شهرآرا محله منطقه ۸: حمیده صفائی                                                                                                                                        
تلفن شهرآرا محله منطقه۸: ۳۱۲۹۱۸۶۳-۴                                                                                  

تلفن دفتر مرکزی: ۳۷۲۸۸۸۸۱-۵ 
تلفن روابط عمومی: ۳۷۲۴۳۱۱۰  

نمابر: ۳۷۲۳۸۳۱۰ 
شماره پیامک: ۳۰۰۰۷۲۸۹ 

دفتر مرکزی روزنامه شهرآرا:  میدان شهدا
   نبش دانشگاه یک 

دفتر منطقه۸: کوهسنگی ۳۱، پارکینگ بوستان 
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این ســتون به حرف مردم و پیام های ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان می توانند 
مشــکلات محله خــود را با شــماره تماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

مردمک

فصل پاييز زمان هرس 

درختان و برگ ریزان در 

خیابان سلام

دریافتی

رفع قسمت هاى خطرى
خیابان  بهسازی  طرح  است  مدتی  سلمانى: 
سرشور آغاز شده است و و رق های  فلزی بزرگی 
به  که  است  درست  داده اید .  قرار  در خیابان  را 
دلیل کنده کاری ها این ورق ها را گذاشته اید، اما 
پای برخی شهروندان به ویژه سالمندان به آن ها 
گیر می کند و به زمین می خورند. لطفا فکری 

برای این موضوع بکنید. 


